
7

برنامه های 
آینده پایتخت

 بازنگری طرح تفصیلی مهم ترین برنامه ای اســت که در 
دستور کار داریم و مشاورانی در مناطق تعیین شده اند تا مسائل را 

احصا و شرایط روز را رصد کنند؛ بنابراین تا انجام کامل این کار، قطعا از 
مصوبات کمیسیون ماده5 برای حل مسائل شهری استفاده خواهیم کرد.

 حرکت به سمت و سوی شــهر ســامت هم برنامه دیگری 
است که در آینده محقق می شود. امروز شهروندان به دلیل 
ترافیک و... دچار مسائل روانی، استرس و اضطراب هستند 
و برای کاهش این عارضه ها طرح شــهر پیــاده را دنبال 
می کنیم. براساس مصوبات کمیسیون ماده5، محورهای 

پیاده راه برای تردد عابران پیش بینی شده است که حتما 
خودرو سهمی نخواهد داشت و عابران فضای امنی را 

تجربه خواهند کرد. نمونه آن باغ راه حضرت 
فاطمه زهرا)س(ست که عملیات 

آن همچنان در حال 
اجراست.

 جمعه   22 دی 1402    8 صفحهگفتوگوگزارش6

خروج از بحران
مدیرعامل سازمان نوسازی شهرتهران از جزئیات باززنده سازی 

محله های فراموش شده می گوید

تصمیم برای نوسازی بافت های ناپایدار
 مدیرعامل ســازمان نوسازی در 
تشــریح نمونه هایی از طرح های 
موضعی محله هــای دارای بافت 
فرسوده ناکارآمد که در سال های 
1401 و 1402در کمیسیون ماده 

5 شهر تهران مصوب شده اند با اشــاره به محله گابدره 
گفت: گابدره در منطقه یک واقع شده که 12هزار نفر در 
مساحتی حدود 38هکتار در این محله زندگی می کنند. 
این محله با چالش های خاصی همچون ساخت وسازهای 

غیراصولــی در اراضی فاقد ســند رســمی، پایین بودن 
ســرانه های خدماتی، وجــود بافت فرســوده و ناایمن، 
وجودفضاهای سبز و بازرهاشــده، بی توجهی به ضوابط 
ساخت وساز درگسل شمالی شــهر تهران و شکل گیری 
تراکمی مازاد برضوابط ساخت وساز مجاز، دست و پنجه نرم 
می کرد اما در این میان این محله ظرفیت های گردشگری 
همچون مسیر کوهنوردی، مسیر طبیعی و... داشت که 
مغفول مانده بود که در طرح موضعــی گابدره، تقویت 
هویت گردشگری محله با ساماندهی و توسعه اراضی سبز 
و باغات موجود همجوار با رودخانه گابدره، ســاماندهی 

حوزه های ســکونت با به رسمیت شناختن حق سکونت 
ساکنان ضمن توجه به ضوابط ساخت وساز در حریم گسل 
و ویژگی های ژئوتکنیکی محدوده و هم افزایی اقتصادی و 
اجتماعی از طریق توسعه فعالیت های گردشگری و محلی 

مورد توجه قرار گرفته است.
او با اشــاره به طــرح موضعــی دیگر در محــدوده تپه 
سیمین قلعه با بیان اینکه این محدوده به مساحت حدود 
15هکتار در محله دارآباد در منطقه یک شهرداری تهران 
واقع شده اســت،گفت: در این محدوده که طبق اسناد 
فرادست به عنوان فضای سبز و باز  تفرجگاهی پیش بینی 
شده بود، حدود 100قطعه مسکونی ریزدانه وجود دارد که 
به دلیل عدم امکان تخریب و نوسازی در سنوات گذشته، 
دچار تشــدید فرسودگی شــده بودند. در طرح موضعی 
ساماندهی اراضی تپه ســیمین قلعه، ضمن پیش بینی 
سازوکار اجرایی توسعه فضای ســبز و باز در محدوده و 
نیز تامین خدمات پشتیبان سکونت و گردشگری، امکان 

نوسازی بناهای ناپایدار موجود فراهم شد.

راه حل برای خروج اسلام آباد از بن بست
هدایت در مورد مصوبات کمیسیون ماده 5درباره محدوده 
اســام آباد نیز با تأکید بر اینکه این محلــه در محدوده 
شمال شرقی منطقه دو و در سه محله سعادت آباد، دریا و 
شهرک قدس واقع شده است، گفت: 14درصد از مساحت 
این محدوده دارای مستحدثات بوده و 86درصد باقیمانده 
را فضاهای ســبز و باز و حریم و بســتر رودخانه تشکیل 
می دهد. این محــدوده به دلیل پیچیدگی های مالکیتی، 
ساخت وســاز بناها در حریم رودخانه، تبدیل به بن بست 
و جداافتادگی از بافت های مســکونی پیرامون شده بود 
که در طرح موضعی اســام آباد از طریق ایجاد و تثبیت 
قلمرو عمومی در محدوده رودخانه اوین – درکه، تثبیت 
سکونت ســاکنان موجود بدون الزام به تثبیت مالکیت، 
توسعه گردشگری، طراحی اقلیمی و ایجاد یکپارچگی در 

سیمای اکولوژیک شهری پیش بینی شد.
وی ادامه داد: با این وضعیت ســعی کرده ایم در طرح جدید 
فعالیت های فرامنطقه ای متناسب با ویژگی های گردشگری 
محدوده، ایجاد اشتغال پایدار برای ساکنان و درآمد پایدار برای 
شهرداری و ارتقا و توسعه شبکه معابر با رویکرد پیاده مداری 
تعریف کنیم که  برای نخســتین  بار اقدامــات در محدوده 
اسام آباد با محوریت به رسمیت شناختن حق سکونت )به 
جای حذف آن( در ساماندهی محدوده و تسریع و تسهیل 

فرایند نوسازی در آن پیگیری شده است.

زندگی خانوارهای پرجمعیت در واحدهای مسکونی 
کوچک!

هدایت در مورد محدوده فرحزاد نیز با تأکید بر اینکه این 

محدوده با مساحت 211 هکتار در منطقه 2 قرار گرفته 
اســت، گفت: محدوده فرحزاد با چالش ها و کاستی های 
متعــددی مواجه بود کــه از مهم ترین آنهــا می توان از 
محدودیت های قانونی مصوب برای ساخت وساز حداکثر 
3طبقه روی زمین، مسائل حقوقی و معارضان مالکیتی، 
ریزدانگی و تفکیک های غیرمجاز که بعضاً موجب استقرار 
تعداد خانوارهای زیاد در واحدهای مسکونی کوچک شده 

است، نام برد.
وی با بیان اینکه مسائل و مشکات این محله با فرسودگی 
بناها و کیفیت نامناســب ســاخت آنها تشدیدشده بود 
افزود: طرح موضعی فرحزاد به دنبال شکستن قفل شدگی 
اجتماعی و نهــادی برای تحقق توســعه  پایدار در محله 
فرحزاد است. احیا و توسعه سیستماتیک منطبق بر توان 
اکولوژیک و ظرفیت های محیط زیســت با هدف ارتقای 
زیســت پذیری، توجه توامان به حقوق عمومی و حقوق 
ساکنان بافت ارزشــمند محله فرحزاد با مرکزیت هسته 

تاریخی مورد توجه قرار گرفت.

پیچیدگی مالکیتی خانه هــا و نبود انگیزه اقتصادی 
برای ساخت وساز

مدیرعامل سازمان نوسازی شهرداری تهران یکی دیگر 
از طرح هــای موضعی که در کمیســیون مــاده 5 مورد 
بررســی قرار گرفــت،  را محدوده ده ونک با مســاحتی 
معادل 58هکتار در منطقه 3 دانست و گفت: این محدوده 
به دلیل  نفوذناپذیری، شکل گیری روی ساختار ارگانیک 
روستایی، پیچیدگی های حقوقی و مالکیتی، دسترسی 
نامناسب به خدمات پشتیبان سکونت و کند بودن روند 
نوسازی محدوده به واسطه پیچیدگی های مالکیتی و نبود 
انگیزه اقتصادی نسبت به محدوده پیرامونی خود مهجور 

مانده است.
وی ادامه داد: در طرح موضعی محدوده ده ونک سعی شد 
که با به رسمیت شناختن سکونت تمامی ساکنان موجود 
و تثبیت ماهیت سکونتی محدوده، حفظ و احیای باغات 
و فضاهای ســبز، افزایش نفوذپذیــری، تامین خدمات 
پشتیبان سکونت و تقویت ارتباط محدوده با غرب بزرگراه 
شهید چمران و تبدیل فضای بی دفاع حاشیه بزرگراه به 
فضای سبز بتوانیم در راستای  ساماندهی محدوده ده ونک 
و تسهیل نوسازی بناهای ناپایدار و حل و فصل مشکات 

حقوقی، اقدام کنیم.

هم افزایی فرهنگی از طریق توسعه گردشگری
وی محله حصارک در منطقه 5 را یکی دیگر از محله های 
هدف عنوان کرد و گفت: این محله دارای مساحت حدود 
66هکتار و جمعیت حدود 7200نفر است که از مهم ترین 
مسائل و چالش های محله حصارک، می توان به مشکات 
ثبتی- حقوقی و نبود اســناد مالکیت رســمی خصوصا 

در بخش های شــمالی محله، ناکارآمــدی ضوابط 
طرح تفصیلی که ســبب کندی فرایند صدور پروانه 
ساختمانی شده بود، گسســت کالبدی و اجتماعی 
محله از شهر، استقرار محله روی حریم گسل اصلی 
شهر تهران، کمبود خدمات پشتیبان سکونت مانند 
فضای سبز، پارکینگ، تره بار و... اشــاره کرد که در 
طرح موضعی محله حصــارک، تقویت همپیوندی 
محله با بافــت پیرامون، تقویت هویت گردشــگری 
محله، ســاماندهی حوزه های سکونت و ایجاد امکان 
نوسازی قطعات و هم افزایی اقتصادی و اجتماعی از 
طریق توسعه فعالیت های گردشــگری مورد توجه 

قرار گرفته است.

وضعیت حیاتی و بحرانی کن
هدایت در مورد اقدامــات انجام گرفته در محله کن 
در منطقه 5 نیز بــا تأکید بر اینکــه جمعیت محله 
طبق سرشــماری ســال 1395حدود 17736 نفر 
اســت، گفت: حوزه مداخله طرح موضعی محله کن 
به مساحت حدود 75/9 هکتار، شامل 2861 قطعه 
اســت. در ارتباط با محدوده بافــت محله کن، آنچه 
حائز اهمیت است، اینکه شرایط حیاتی و بحرانی این 
محدوده از منظر فرسایش بافت ارزشمند روستایی 
و ساخت وســازهای ناهمگون با معابر ارگانیک آن و 
همچنین تغییرات اجتماعی، ناشی از مهاجرت اهالی 

بومی از بافت است.
وی ادامه داد:  استقبال نکردن اهالی به دلیل نبود صرفه 
اقتصادی ساخت بنا در حداکثر سه طبقه، طبق ضوابط 
و مقررات طرح تفصیلی ماک عمل، مانع از به جریان 
افتادن فرایند نوسازی و تشدید فرسودگی بافت شد. 
با پیگیری مستمر نمایندگان اهالی محله و افزایش 
مطالبات عمومی، بازنگری طرح تفصیلی ماک عمل با 
عنوان طرح »بازآفرینی بافت ارزشمند روستایی کن« 
در قالب برنامه ریزی مشــارکتی با برگزاری جلسات 
متعدد و اخذ نظــرات اهالی و مســئولان و مدیران 
شهری، از سال 1401در دستور کار دفتر توسعه محله 
کن قرار گرفت و طرح بازنگری در تیرماه سال جاری 
به تصویب کمیسیون ماده5شهر تهران رسید. رویکرد 
کلی طرح »بازآفرینی بافت ارزشمند روستایی کن« 
این است که ضمن اعطای بسته تراکم تشویقی بافت 
فرسوده متناسب با ساختار کالبدی و ارگانیک محله و 
هدایت نحوه تجمیع و نوسازی قطعات جهت دستیابی 
به الگوی بهینه تجمیع، تدابیری جهت تامین مسکن 
معوض برای ســاکنان واقع در محدوده طرح  اتخاذ 
شود. که به دلایل مختلف از جمله قرارگیری ملک در 
طرح تعریض یا بازگشایی معابر یا نبودامکان تجمیع 
ملک با پاک های همجوار، امکان تخریب و نوسازی 

نخواهد داشت.

تصویب تغییرات در کمیسیون ماده5
با استناد به قانون شــورای عالی شهرسازی و معماری 
ایران که سال1351 مصوب شــده، کمیسیون ماده5 
وظیفه اعمال تغییرات طرح هــای تفصیلی را بر عهده 
دارد. به عبارت دیگر در زمان تصویب قانون شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران، تبصره ماده5پیش بینی و 
مصوب شد که براساس آن بررســی، تصویب و تغییر 
طرح های تفصیلی شــهر تهران بر عهده کمیســیون 
ماده5 اســت؛ یعنی تهران هویت مســتقل از ســایر 

کانشهرها دارد.

تحقق 30درصدی طرح های جامع و تفصیلی
در شــهری چون تهران به تعداد قطعات )پارســل ها( 
مســئله وجود دارد؛ به طور مثــال در خیابان انقاب 
موضوعاتی چون کسب و پیشه، سرقفلی، بافت تاریخی 
و... مطرح اســت که هر یک از ایــن پاک ها نیازمند 
تصمیم گیری مجزایی هســتند و نمی توان با ضوابط و 
مقررات خشک به نیاز این پارسل ها پاسخ داد. براساس 
آخرین آمارهــا در بهترین حالــت طرح های جامع و 
تفصیلی حــدود 20 تا 30درصد محقق شــده اند که 
این امر در تهران هم دیده می شود و به جرأت می توان 
گفت شــاهد تحقق 30درصدی این طرح ها هستیم 
و 70درصد محقق نشده اســت؛ چراکه پیوند دهنده 
بخش ها، پارسل ها و قطعات به هم نبوده است و برای 
تحقق کامل نیازمند بازنگری در این طرح ها متناسب با 

نیازهای امروز شهر و شهروندان هستیم.

بازنگری در اسرع وقت
بازنگری طرح های جامع و تفصیلی باید با مطالعات 
انجام شــود و این کار در خوش بینانه ترین حالت 
حدود 5ســال طــول می کشــد. در این مدت 

قطعا نیاز شــهر هم تغییر می کند و باز هم 
با طرح هایــی مواجه خواهیــم بود که 
منطبق با خواســته شــهروندان و نیاز 
شــهر نخواهد بــود؛ بنابراین ضرورت 

دارد برای اجرایی شدن طرح ها، 
بازنگری در اسرع وقت 

انجام شود. در چنین 
شرایطی کمیسیون 

طرح جامع شهر تهران یک طرح راهبردی ساختاری است که سال1386تصویب 
شده،طرح تفصیلی شهر هم سال1391 ابلاغ شده است. با این حال  اکنون که در 
سال1402 قرار داریم همچنان براساس این طرح ها عمل می شود؛ طرح هایی که 
قطعا در وضعیت کنونی منطبق با مطالبات شهروندان و نیاز شهر نیست و ضرورت 

دارد بازنگری در این طرح ها صورت گیرد تا بتوان مســائل شهر را با استناد به 
آنها حل کرد. حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران در 
گفت وگو با همشهری اهمیت بازنگری طرح های جامع شهری و تفصیلی و اقدامات 

پیگیری شده در کمیسیون ماده5 را تشریح کرده است.

صیانت از باغ ها و نوسازی بافت های فرسوده 
مهم ترین اهداف کمیسیون ماده 5

 معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران اقدامات پیگیری شده و افزایش مصوبات
 در کمیسیون ماده5 را تشریح کرد

نفرآباد، اسلام آباد، کن، گلابدره و... محلات پررونقی که با یک حکم تبدیل به  محمد قربانی
ویرانه شدند؛ محله هایی که سال هاست به اصطلاح  فریز شدند تا بلکه روزی روزنامه نگار

روزگاری مدیری یا مسئولی آستین همت بالا بزند و پروژه های مصوب را در این 
محورها پیاده کند؛ منجمد شدن محله ها به گونه ای که حتی اجازه تعمیر اساسی خانه ات را هم نداشته باشی، 
به مرور صدای اعتراض شهروندان را بلند کرد اما گوش شنوایی نبود و کم کم بیغوله هایی در سایه برج ها و 
ساختمان های بلندمرتبه محله های مجاور رشد کرد؛ مردمی که توانایی جابه جایی داشتند عطای بهبود 
محله در آینده ای مبهم را به لقایش بخشیدند و کوچ کردند و آنهایی هم که توانایی رفتن نداشتند، ماندند 
و روزها را به امید بهبودی وضعیت محله شان می شمردند. وضعیت برخی مناطق به همین منوال بود تا با روی 
کارآمدن مدیریت شهری ششم، روی دیگری از مدیریت شهری مشخص شد چراکه آنها معتقدند که باید 
از تمام ظرفیت های شهر برای بهبود زندگی مردم و تحول پایتخت استفاده کرد و سعی کردند تا مهم ترین 
چالش  پایتخت یعنی سکونت را با ابزار کمیسیون ماده5حل کنند. استفاده از ابزار کمیسیون ماده5در 
راستای بازکردن قفل ساخت وساز تهران و حل نگاه انقباضی که مدیران گذشته به شهر تهران تحمیل کرده 
بودند در دستور کار مدیران شهری دوره ششم قرار گرفت و آنها در بازدیدهای میدانی متوجه شدند که تنها 
خواسته اهالی محله هایی همچون گلابدره، کن، نفرآباد، اسلام آباد و.... حل مشکل بدمسکنی و کیفیت 
پایین مسکن هایشان در پی منجمدشدن محله بود. پس تغییر، بررسی و تصویب طرح تفصیلی در دستور 
کار قرار گرفت اما برخی از منتقدان که اتفاقا به دنبال سرمایه داری هستند و در زمان مدیریت خودشان 
بیشترین توجه را به شمال پایتخت اختصاص دادند و دست مردم عادی را از مصوبات این کمیسیون کوتاه 
کرده بودند، بلند شدند که چرا نشسته اید شهرداری در این دوره با فعال کردن ظرفیت کمیسیون ماده 
5می خواهد درآمدزایی کند اما کمیسیون ماده 5 در این دوره بنا دارد تا برای حل مشکلات شهروندان قدم 
بردارد.جای سؤال است که اساسا چرا باید محله ای 10یا 15سال فریز باشد و چه کسی به مدیران حق داده تا 
شرایطی را برای ساکنان فراهم کند که با انواع و اقسام مشکلات دست و پنجه نرم کنند تا شاید آقایان و 
خانم های مدیر یادشان بیاید که این محله مشکلاتی دارد؟ خوشبختانه در 2سال اخیر، طرح های موضعی 
برای محلات دارای بافت فرسوده ناکارآمد وضع شد که سید مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی 

شهر تهران، در گفت و گو با همشهری به تشریح آن پرداخته است.

ماده5ظرفیتی است که می توان با استفاده از آن برای 
چالش ها و موضوعات مسئله محور راهکار ارائه داد.

افزایش مصوبات در کمیسیون ماده5
از سال1400 یعنی زمان آغاز فعالیت مدیریت شهری 
دوره ششــم موضوعاتی در کمیســیون ماده5 مطرح 
و پیگیری شــد که مورد انتقاد قرار گرفــت. افزایش 
مصوبات مربوط به طرح های موضوعی و موضعی در این 
کمیسیون، نقدی بود که درست است. بخش زیادی از 
این مصوبات مربوط به بافت های فرسوده بوده که امروز 
شاهد نوسازی این بافت ها هستیم و تهران در این مورد 
رتبه اول در میان ســایر کانشــهرها را دارد. اقدامات 
پیگیری شــده در حوزه نوسازی بافت های فرسوده در 
کمیســیون ماده5، باعث شــده بعد از 10سال رکود، 

شاهد تحول در محله های فرسوده تهران باشیم.

نفرآباد؛ نمونه موفق مداخله شهرداری
در طرح های موضعــی و موضوعی برایمــان مداخله 
در بافت اهمیت داشــت؛ چرا که وقتی در محدوده ای 
شهرداری رأسا  اقدام به ساخت وساز و تامین سرانه ها 
می کند، شــهروندان هم ترغیب به نوسازی می شوند. 

نفرآباد در منطقه 20نمونه موفق همین مداخله است 
که سبب شد تا ساکنان پس از 30سال باتکلیفی، به 
وضعیت قابل قبولی برسند. با تصویب طرح بازآفرینی 
نفرآبــاد در کمیســیون ماده5امــروز ایــن محله به 
کارگاه عمرانی تبدیل شــده اســت و شاهد مشارکت 
شهروندان در ساخت وساز هستیم. درواقع با اقدامات 
پیش بینی شــده در ایــن محله قطعا تا 2ســال دیگر 
نفرآباد یکی از موفق ترین و جذاب ترین الگوها در حوزه 
بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده ایران خواهد بود.

صیانت از باغ های پایتخت
یکی از رویکردهای آرمانی در کمیسیون ماده5، تملک 
باغ هاست که مدیران شــهری دوره گذشته این موضوع 
را پیگیری می کردنــد، اما حتی یک پــاک هم تملک 
نشد. نمونه آن را در باغ های کن شاهد هستیم. در دوره 
ششم این رویکرد را پیش نگرفتیم و جلسات متعددی با 
ساکنان کن برگزار کردیم و شهردار تهران بازدید میدانی 
و گفت وگوی چهره به چهره با اهالی داشت تا بتوانیم هم 
از باغ ها صیانت کنیم و هم بافت های فرســوده نوسازی 
شــوند. اهالی طرح دادند و در کمیسیون ماده5تصویب 
شد و امروز صدور پروانه های ساخت وساز از مرز 50مجوز 
عبور کرده و سال آینده شاهد بافت های نو در این محله 

خواهیم بود.

توسعه شــهر تهران با طرح های موضوعی و 
موضعی

طرح جامع شــهری در سطح اول و طرح 
تفصیلی در سطح دوم و اسناد پایه ای 
و مبنا برای ساماندهی توسعه شهر 
تهران محسوب می شــوند. برنامه 
عملیاتی و اقدام هم در سطح سوم 
قرار دارند. مهم ترین ویژگی دوران 
مدیریت شهری ششم )علیرضا 
زاکانی( که بعدها می توان تهران 
را به یک شهر باکیفیت و با قابلیت 
ارتقای کیفی زندگی تبدیل کند، 
این اســت کــه طرح هــای جامع 
و تفصیلی را از ســطح اول و دوم به 
سطح سوم یعنی برنامه های عملیاتی، 
اجرایی و اقدام رســاند. در راستای همین 
رویکرد بود که مسائل خیابان قزوین، محله های 
سیمین قلعه و گابدره و... حل 
شــد و اتفاقــات خوبــی در 
حوزه ساخت وســاز و بهبود 
کیفیت زندگی شهروندان 
رخ داد؛ چراکه شــهردار 
تهران شخصا به میدان 
آمد و معضــات را دید 
و پیگیری هــا را انجام و 
درنهایت منجر به نتیجه 

شد.

 عکس: همشهری/حامد خورشیدی

نمود معماری ایرانی- اسلامی در محله نفرآباد
مدیرعامل سازمان نوسازی شهرداری تهران در مورد اقدامات کمیسیون ماده 5 در محله نفرآباد )محله مسکونی مجاور حرم حضرت عبدالعظیم)ع(( گفت: 
این محدوده مساحتی حدود 13 هکتار دارد و در منطقه 20 واقع شده که در کمیسیون ماده 5 پروژه برنامه ریزی، طراحی و معماری برگرفته از الگوی مسکن 
ایرانی-اسلامی در راستای چشم انداز طرح جامع مبنی بر سامان یافتن و هویت تاریخی محلات مسکونی ری تعریف شده است. وی افزود: نفرآباد یکی از 
محلات کهن ری و دارای هویت تاریخی با قدمت 400سال و دارای خانه های ارزشمند بود که حتی پس از تخریب های گسترده نیز دارای ارزش تشخیص داده 
شده اند. این پروژه هم جهت با راهبردهای طرح جامع مبنی بر احیا و تقویت هویت های بارز محلی، ساماندهی محلات مسکونی و بافت های مسئله دار، حفظ 
و احیای پهنه های تاریخی و پهنه های ارزشمند مسکونی، ساماندهی بافت اطراف حرم و تقویت و احیا معماری ایرانی- اسلامی در محدوده، تعریف و اجرا 

شده است.


